
Üldkoosoleku protokoll 26.11.2010 

Eesti Liikumispuudega Inimeste Liidu üldkoosoleku protokoll nr 2/2010  

26.11.2010 Endla 59, Tallinn 
Algus kell 11.00 

Lõpp kell  15.00 

Üldkoosolekust võtsid osa: 

1. Läänemaa Invaühing    Indrek Huul 

Madis Ott 

2. Rapla Linna Puuetega Inimeste Selts  Vladimir Korolkov 
Marju Sirksalu 

3. Saare Maakonna Invaühing Jüri Heinlaid 
Ahti Põder 

4. Tallinna Liikumispuudega Inimeste Ühing    Jüri Järve 

Hedi Gehrke 
Mihkel Aitsam 

Mare Abner 
Arko Vool 
Jüri Lehtmets 

Vladimir Bogatkin 
Annika Kokk 

Triin Suiste 

5. Järva Liikumispuudega Inimeste Selts   Siina Trutin  

6. Tartu Liikumispuuetega Inimeste Ühing Heldur Otsa 

Ave Jaakson 

7. Viljandimaa Invaühing  Krista Neering 
Villu Urban 

8. Tallinna Invaspordiühing  Rita Goruskina 
Tiia Tiik 

9. Rakvere Liikumispuudega Inimeste Ühing    Mariina Lätt 

Anne Kask        
Aivar Saun    

10.  Võru Ratastooliklubi  Väino Marjak 

Heli Kürsa-Marjak 

11.  Valga Liikumispuuetega Inimeste Selts Helle Keek 

Helvi Peterson  
Sergei Grigorjev  

12.  MTÜ Viru Valere   Jaane Aer 

Andželika Apfelbaum   

13. Viljandi Ratastooliklubi Mati Rohtlaan 
Veiko Liiv      

14. Saue Linna Invaühing   Elena Kalbus 
Heiki Lumilaid 



Liia Lumilaid 

15. Ida – Harjumaa Invaühing  Agnes Valgiste 

Anne Mölder 

16. Tapa Liikumispuudega Inimeste Ühing Vaike Hiet 
Vaike Paap 

Jaan Hiet 
Evi Frikistova 

Siina Petrova 
Sirje Selter    

  

Volituse esitasid: 

1. Liikumispuudega Laste Tugiühing           volitus Tallinna Invaspordiühingule  

2. Lääne-Harjumaa Invaühing                    volitus  Heiki Lumilaidile (Saue Linna IÜ) 
3. Põlvamaa Invaühing                              volitus  Võru Ratastooli Klubile  
4. Pärnu Ratastooli Klubi                           volitus  Järva Liikumispuuetega Inimeste 

Seltsile 
5. Nissi Valla Invaühing                             volitus Heiki Lumilaidile (Saue Linna IÜ)  

6. Tõrva Puuetega Inimeste Liit                 volitus Valga Liikumispuuetega Inimeste 
Seltsile      

Üldkoosolekult puudusid esindajad järgmistest ühingutest: 

 Jõgevamaa Liikumispuudega Inimeste Ühing                        
 Otepää Invaühing 

 Võru Maakonna Invaühing 
 Viljandi Linna Invaühing  

 Pärnumaa Invaühing  

Juhatuse liikmed: Ants Leemets, Tiia Sihver,  Jüri Järve (ühtlasi Tallinna LIÜ esimees),  
Heldur Otsa (ühtlasi Tartu LIÜ esimees) ja  Kristi Viisimaa. 
Puudusid juhatuse liikmed Külli Urb ja Tauno Viljat  

Tegevtöötajad:  Auli Lõoke, tegevjuht ja Evely Kaibald-Reemet, tegevjuhi abi 

Koosolekuks ette valmistudes oli liikmetel võimalik lugeda kodulehelt www.elil.ee  Eesti 
Liikumispuudega Inimeste Liidu  2008 – 2010 aasta tegevusaruandeid.  

Kohaloleku kontroll näitab, et koosolek on otsustusvõimeline, 27st liikmesühingust on 

esindatud 22. 

Koosoleku juhatajaks valiti ELILi juhatuse esimees Ants Leemets,  protokollijaks Tallinna 
LIÜ liige Mare Abner.  

Koosolek võttis vastu järgmise   

päevakorra : 

1. ELILi juhatuse aruanne tegevusest 2008 – 2010                  



2. ELILi presidendi valimine 

3. ELILi juhatuse valimine 
4. Invaru OÜ osakute müümisest 

5. Manual OÜ ostmisest 

1. ELILi juhatuse aruanne tegevusest 2008-2010.    
Ants Leemets, kes peatus ELILi tegevuse plussidel ja miinustel :   

 Eesti Liikumispuudega Inimeste Liitu kuulub 27 ühingut 2512 liikmega. 2010. aastal 

ühines liiduga Viljandi Ratastooliklubi.  
 Aruandeperioodil juhtis liitu juhatus järgmises koosseisus: Ants Leemets (esimees), 

Tiia Sihver, Kristi Viisimaa, Külli Urb, Jüri Järve, Heldur Otsa ja Tauno Viljat. 

Tegevjuhina töötas Auli Lõoke, kellele lisaks töötas liidus raamatupidaja ja tegevjuhi 
abi. Suur puudus on pädevatest töötajatest, takistuseks raharessursi vähesus.  

 Liidul on vabatahtlike ring, ca 10-15 inimest, kes jagavad liidu eesmärke ja väärtusi. 
 Liitu juhivad puudega inimesed, kes tunnetavad probleeme sügavuti.  
 Märgata on noorte liikumispuudega inimeste (Sven Kõllamets, Jüri Lehtmets) 

aktiivsuse tõusu erinevate projektide näol: laagrid, Party on Wheels 2 jm.  
 Uued juhid neljas ühingus (Jüri Järve Tallinna LIÜ, Jüri Heinlaid Saare Maakonna IÜ, 

Vaike  Hiet Tapa LIÜ ja Maili Isand Pärnumaa IÜ), mis on hea märk  
 Kõik planeeritud tegevused on ellu viidud ja olulisemad jäädvustatud videosse tänu V. 

Bogatkinile. 

 Osaleti heategevusprojektides: Kanal2 saade Tantsud tähtedega; kõnniroboti ostuks 
Aitame liikumispuudega lapsed liikuma; Tanel Leok ja sõbrad.  

 Jätkus tugiisiku teenuse osutamine kõrgkoolis õppivatele liikumis- ja nägemispuudega 
õppuritele, mida koordineerib ELIL ning rahastab HTM ja SA Archimedes programm 
Primus. 

 Tegeldi ligipääsetavuse küsimustega: üldkasutavate hoonete liikumisvabaduse üldine 
testimine,  Tallinna TTÜ ja Tartu Ülikooli õppehoonetele  auditi tegemine, 

Vabadussõja võidusambale ligipääs jne.  
 Tehti koostööd äriühingutega: Alexela Oil AS, Mustakivi Auto AS, JM Corporation, 

mis annavad tööd liikumispuudega inimestele.  

 Majanduslangus, mis algas 2008, andis valusalt tunda nii 2009. ja 2010. a. Sellest 
tingitud ka  suurte ürituste arvu teatud vähenemine. Transpordile suured kulud.  

 Teenuste rahastamises langus, teenuste kättesaadavuse halvenemine omavalitsustes.  
 Eelmisel aruandeperioodil käivitati meie liidu initsiatiivil koostöövorm Foorum, kuhu 

kuuluvad  Pimedate Liit, Kurtide Liit, Liikumispuudega Inimeste Liit, Vaimupuudega 

Inimeste Tugiliit, Eesti Puuetega Inimeste Koda, kus meie liidul oli eestvedaja roll. 
Foorumi tegevus on paar viimast aastat olnud varjusurmas.  

 Koostöökogu on Foorumi ja ministeeriumide esindajate koostöövorm. 
Sotsiaalministeeriumiga arutatakse puuetega inimeste valdkonnas  üles kerkinud 
olulisi probleeme ning tehakse ettepanekuid muudatuste sisseviimiseks seadustesse, 

määrustesse ja muudesse seadusandlikesse aktidesse. Foorumi tegevuse soikumise 
tõttu on soikunud ka koostöökogu tegevus.  

 ELIL on käivitanud koolitused – kuidas suhelda ja abistada liikumispuudega inimesi. 
Siit teenib liit ka omavahendeid.  

Üldkoosolek tänas volitused maha pannud juhatuse liikmeid tubli töö eest lilleõie ja tugeva 
aplausiga. Tervitati liiduga liitunud uut liikmesorganisatsiooni Viljandi Ratastooli Klubi. 



Valimiste protseduuri kinnitamine 

Üldkoosolek OTSUSTAS: 

 valida juhatus 7- liikmeline (president + 6 liiget)                                      – 22 häält 
poolt 

 president ja ühtlasi juhatuse esimees valida avalikul hääletusel                – 22 häält 
poolt 

 juhatuse liikmed valida salajasel hääletusel                                            – 18 häält poolt 
                                                                                                                4 häält vastu   

 häältelugemiskomisjon valida 3-liikmeline (Auli Lõoke, Hedi Gehrke, Krista Neering)  

                                                                              –  22 häält poolt  

2. ELILi presidendi valimised  
   

2.1 ELILi presidendikandidaatide ülesseadmine ja tutvustamine 

Jüri Järve: teen ettepaneku seada presidendi ja juhatuse esimehe kandidaadiks Ants Leemets.  
Rohkem presidendikandidaate ei esitatud, nimekiri suleti.  

2.2 Presidendikandidaadi sõnavõtt ja hääletamine  

A. Leemets esitas oma nägemuse tööst juhatuse esimehena: 

 Organisatsioon tuleb viia paremale majanduslikule järjele.  

 Tuleb suurendada liikmete arvu. 
 ELIL peab suutma oma juhatusega toetada oma liikmesühinguid.  
 ELIL peab suutma seista kõikide Eestimaa liikumispuudega inimeste õiguste kaitseks. 

Toimus avalik hääletamine.  

Üldkoosolek OTSUSTAS: valida ELILi presidendiks ja ühtlasi juhatuse esimeheks 
hääletustulemuste  põhjal Ants Leemets  22 poolthäälega 

3. ELILi juhatuse valimine 

3.1 Nimetati järgmised liikmekandidaadid, kes andsid nõusoleku ELILi juhatuses 
töötamiseks: 

 Jüri Järve 
 Arko Vool 
 Jüri Lehtmets 

 Mati Rohtlaan 
 Heldur Otsa 

 Tiia Sihver 
 Kristi Viisimaa 

Nimekiri suleti.  

3.2 Juhatuse liikmekandidaatide sõnavõtud : 



J. Järve :  ligipääsetavus eri valdkondades peab saama kaasaegses Eesti riigis prioriteediks. 

Ligipääsetavuse üle-eestilise kaardistamisega ja kaardistustulemuste nähtavaks tegemisega 
veebis oleme töötanud juba ligi viis aastat, võttes eeskujuks Soomet. Aga see ei ole ju 

lõppeesmärk, kuhu puudega inimene ligi pääseb ja kuhu mitte, lõppeesmärk on, et olukord 
paraneks. Tegelen ka uude juhatusse valituna eelkõige ligipääsküsimustega.  

A. Vool: tegelen ühingutöös liikumisvabaduse teemaga nagu Jürigi. Kuulun Tallinna 

Invaspordiühingu juhatusse, pean oluliseks puuetega inimeste sporditegevust.  
Küsimus saalist: kas kaardistamiseks on vaja koolitust?  
Vastus: kaardistajaid koolitame ise välja.  

J. Lehtmets: olen eesmärgiks võtnud noortekodu (20-40-aastastele raske liikumispuudega 

noortele) rajamise Tallinnasse, hiljem ka Tartusse. Üks võiks olla TTÜ linnakus. Astangul 
võiks üks korrus olla korraldatud noortekoduna. Seal saaks organiseerida ka  ööpäevaringsed 

tugiteenused noortele. Korraldan avalikke üritusi puuetega noortele, aitan lahendada 
ühistranspordi ligipääsuprobleeme.  
Küsimus saalist: kust tulevad rahad noortekodu rajamiseks?  

Vastus: üks võimalusi on projektide kirjutamine ja rahastamine Euroopa Liidu 
struktuurifondide rahadega.  

M. Rohtlaan: õpin Astangul arvutigraafikat. Väga oluline, et juhatus jõuaks ka 

maakondadesse puuetega inimeste probleemide lahendamiseks. Loodan kaasa aidata 
majandustegevuse arendamisele, teenuste pakkumisele.  

T. Sihver: juhatus on liiga maskuliinne, selleks on vaja, et juhatuses oleks ka naisi. Juhatuse 

liikmena olen kirjutanud projekte ja neid ellu viinud, teen seda ka edaspidi. Püüan jälgida 
seaduseelnõusid, mis puudutavad puuetega inimesi ja neid analüüsida sihtgrupi vaatenurgast. 
Pean oluliseks koostööd erinevate puuetega inimeste organisatsioonidega.  

H. Otsa: olen kaua teinud tööd  puuetega inimeste organisatsioonides ja oman selles vallas 

päris palju kogemusi. Tekkinud on arusaam – ühistegevust on meie seltsides vähe. Arvan, et 
sellele peaks rohkem rõhku panema ja püüan seda rida ajama hakata. Viis aastat on plaanis 

olnud Lõuna-Eestisse puhkekoha rajamine. Tahan sellega tegelda ja kutsun kõiki sellest osa 
võtma. Tegelen edasi puuetega inimeste puhkekeskuse rajamise projektiga  koostöös Tartu 
LV ja omavalitsustega. 

Teen lobitööd, et Tartu saaks linnaliinidele madalapõhjaga bussid.  

K. Viisimaa: Töötan Astangu Kutserehabilitatsiooni Keskuses.  Selletõttu saan kaasa 
rääkida  Astangu arengukava koostamisel ja edastada seal meie juhatuse seisukohti.  Juhatuses 

pean vajalikuks arendada koostööd meie naaberriikidega, teha tööd noortega, sellega 
kindlustame järjepidevuse. Veel tahaksin hakata tegelema mitmesuguste laagrite 
korraldamisega puuetega inimestele. Räägin inglise, vene, soome ja eesti keelt.  

Küsimused saalist: kuidas puudega inimene saab tööle? Kas on Astangul ka vene keelt 

kõnelevaid puuetega noori?  
Vastused: Arendada tuleb koostööd tööhõivetalitustega ja võtta tuleb abiks ka teisi kanaleid, 

et puuetega inimesed jõuaksid avatud tööturule. Eraldi rühma venekeelsetele noortele pole, 
kuid nad on lõimunud teistesse rühmadesse. 

3.3 Hääletamine ja hääletustulemuste teatamine  



Salajaseks hääletamiseks tehakse 15-minutiline paus.  

Häältelugemiskomisjon läks hääletussedeleid üle lugema.  

Häältelugemiskomisjoni protokolli loeb ette komisjoni esimees A. Lõoke:  
Välja jagati 22 hääletussedelit. Kastis oli 21 kehtivat hääletussedelit. Hääled jagunesid 

järgnevalt: 

 Jüri Järve                     – 21 häält 
 Mati Rohtlaan              – 19 häält 

 Arko Vool                    – 17 häält 
 Heldur Otsa                 – 17 häält 
 Tiia Sihver                   – 17 häält 

 Kristi Viisimaa              – 13 häält 
 Jüri Lehtmets               – 10 häält  

Üldkoosoleku  OTSUS: 

hääletustulemuste põhjal on Eesti Liikumispuudega Inimeste Liidu juhatusse järgmiseks 
kolmeks aastaks valitud: Ants Leemets (president, ühtlasi juhatuse esimees), Jüri Järve, 

Mati Rohtlaan, Arko Vool, Heldur Otsa, Tiia Sihver ja Kristi Viisimaa.  

3.4 Valitud presidendi sõnavõtt 

A. Leemets: Tänan eelmise juhatuse liikmeid, õnnitlen uusi juhatuse liikmeid ja soovin edu. 
Oma järgmisel kogunemisel seame üles uued eesmärgid järgmiseks kolmeks aastaks. 
Kindlasti kaasame Jüri Lehtmetsa ELILi tegevusse, et areneks ka puuetega noorte tegevus.  

4. Invaru OÜ osakute müümisest: 

A. Leemets:  Invaru OÜ on tublisti kasvanud ja esmakordselt maksis Invaru OÜ 2010.a 
dividende välja ka ELILile. ELILi majandustegevuse arendamiseks võib liit osakuid kasutada 
oma äranägemise järgi, st ka müüa. Osakute müümine tekitas üldkoosolekul erinevaid 

küsimusi ja arvamusi.  

Üldkoosoleku  OTSUS: 
koosolek volitab juhatust osakute müügi suhtes pidama läbirääkimisi. Lõpliku otsuse 

müümise suhtes teeb üldkoosolek 2011.a kevadel peale juhatuse konkreetsete ettepanekute 
ärakuulamist. 

Otsuse poolt 20 häält, vastu 2 häält.  

5. Manual OÜ ostmisest: 

Jüri Järve:  teen ettepaneku osta ELILi  majandustegevuse arendamiseks firma Manual OÜ.  

Üldkoosoleku  OTSUS: 

Koosolek volitab juhatust ostma firma Manual osakud 100-protsendiliselt. 

Otsuse poolt 17 häält, vastu 4 häält, erapooletuid 1.  

  



LISA 1             Üldkoosolekust osavõtjate nimekiri 

LISA 2             Häältelugemiskomisjoni protokoll 

  

Ants Leemets 
Koosoleku juhataja 

Mare Abner 
Protokollija 
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